
Z á p i s 
 
ze zasedání ekonomické komise Odboru lesního hospodářství ČAZV, které se konalo ve 
dnech 31.10. a 1.11. 1996 v oblasti působení fy Krušnohorské lesy a.s. Teplice a oblastního 
inspektorátu LČR v Teplicích 
  
 
Program: 
 
1. Výsledky jednání orgánů ČAZV 
2. Informace o aktuálních ekonomických problémech lesního hospodářství 
3. Působení daňového systému v lesním hospodářství a jeho připravované změny 
4. Informace o ekonomickém výzkumu 
5. Informace o systému a výsledcích hospodaření a.s. Krušnohorské lesy a spolupráce s Lesy 
České republiky v oblasti 
6. Organizační záležitosti 
7. Exkurze 
 
Jednání zahájil Doc. Bluďovský, seznámil přítomné s programem jednání a organizačními 
záležitostmi. Omluvil nepřítomné členy komise 
 
 
Ad. 1. - Prof. Bartuněk seznámil komisi s obsahem poslední schůze OLH ČAZV dne 19.4. t.r. 
Dále uvedl aktuální informace o les. výzkumu a seznámil přítomné s připomínkami k " Zelené 
zprávě 1996 ". 
Ad. 2 - Ředitel Ing. Chytrý informoval o čerpání finančních prostředků ze státního rozpočtu v 
rezortu LH, s rozvedením dle jednotlivých titulů (náhrady z lesního zákona, dotace). Dále 
informoval o vývoji základních ekonomických relací rezortu ve vztahu k celoevropským 
trendům, vyplývajících ze stagnace a poklesu cen dříví a pokračování nárůstu vstupů. 
Seznámil komisi s postupem prací na novém zákonu o státním podniku. 
Ing. Losmanová seznámila s návrhem nových pravidel poskytování finančních příspěvků na 
hospodaření v lesích a způsobem kontroly jejich využití. 
Ing. Hájek informoval o dosavadním vývoji použití prostředků státního fondu ŽP v roce 1996. 
Příprava směrnic pro rok 1997 ještě nezačala, je zde snaha k začlenění samostatného titulu k 
přímému použití prostředků fondu v lesním hospodářství. 
 
V úvodu diskuze k danému tématu vyzvedl Doc. Bluďovský 
skutečnost, že podpora státu se opírá o lesní zákon, který vymezuje základní směry státní 
dotační politiky. K tomuto se dotázal na možnosti řešení situací, kdy na nároky ze zákona 
nebude ve státním rozpočtu dostatek prostřeků. K použití prostředků fondu ŽP poukázal na 
souvislosti vodohospodářských akcí s financováním meliorací a hrazení bystřin a na celkový 
nedostatek informací o tomto fondu mezi lesníky. Problematické je použití prostředků 
státního fondu ŽP při řešení imisního poškozování lesů, kdy v současné praxi je spíše 
podporován emitent, zatímco poškozený (vlastník lesa) je odkázán na případnou podporu z 
prostředků rezortu LH. 
Ing. Kaňok uvedl námět k zavedení monitoringu vývoje ekonomiky LH dle typů vlastnictí. 
Upozornil na problém uvolňování dotačních prostředků na výsadbu melioračních dřevin a na 
správní (časové) disproporce při podávání žádostí k použití prostředků programu péče o 
krajinu. Dále upozornil na význam zájmu státu na podpoře odborné osvěty k získání 
(obnovení) vztahu drobných vlastníků k lesu. 



Prof. Bartuněk se dotázal na možnosti a perspektivy použití dotačních prostředků na opravy a 
údržbu lesní cestní sítě. 
Ing. Foltánek upozornil na potřebu rozšíření podpory, vedle štěpkování i na použití drtičů 
klestu. 
Ing. Střítecký zmínil problémy zahájení výkonu funkce odborných lesních hospodářů ve 
vztahu k dispozicím ze strany okresních úřadů. 
 
Ad. 3. Doc. Bluďovský uvedl daňový systém jako hlavní nástroj ovlivňující chování každého 
subjektu v prostředí tržní ekonomiky. Rozvedl vlivy jednotlivých daní na lesní hospodářství a 
náměty možností řešení situace, kdy tuzemské ceny dříví jednoznačně určuje zahraniční trh. 
V této souvislosti upozornil na strukturu bilance zahraničního obchodu dřevařských komodit a 
nutnost hledání cest podpory tuzemské spotřeby dříví. 
Ing. Střítecký doplnil tuto problematiku o zkušenosti při průchodu daně z přidané hodnoty v 
řetězci plátců. 
Prof. Bartuněk navrhnul problematiku DPH jako jedno z témat příštího jednání komise. 
Ing. Chytrý k tomuto tématu podal informaci o struktuře zahraničního obchodu s dřívím a 
polotovary a o chystaných změnách daňových sazeb DPH, v souvislosti s předpokládaným 
vstupem ČR do EU. Problematiku tuzemské spotřeby dříví rozšířil odkazem na další aspekty 
(historické a společenské, stavební činnost, propagace apod.). Dále uvedl informace o 
předpokládaných úpravách daně z nemovitosti, darovací daně a daně z převodu nemovitostí a 
daně z příjmů. 
 
Ad. 4. Prof. Bartuněk podal informaci o mezinárodní konferenci div. 4 a 6. IUFRO, , v 
Puškinu - "Plánování a rozhodování v lesním hospodářství v tržních podmínkách". Ze 
závěrečné 10-ti bodové rezoluce vyplývá funkce plánu jako hlavního nástroje lesnické 
politiky s cílem maximalizace zisku, nikoli jako nástroje k regulaci trhu. 
 
Ad. 5. S předmětem a rozsahem činnosti společnosti Krušnohorské lesy a.s. seznámil 
přítomné generální ředitel pan Ing. Hubálek. Uvedl vlastnickou strukturu, organizační členění 
společnosti a základní hospodářské údaje, včetně vývoje hospodářského výsledku za období 
let 1993-1996. Mezi současné hlavní problémy společnosti patří: 
- specifická struktura výkonů, 
- vysoký podíl pohledávek po lhůtě splatnosti, kdy v současné době je evidentní snaha 
odběratelů po dalším prodlužování těchto lhůt již při smluvních jednáních, 
- nevhodná struktura majetku, 
- zůstatek delimitačního salda LČR, vyplývajícího z privatizačního projektu 
společnosti. 
K aktivitám vlastníků poukázal na časté změny jejich struktury (a návazné změny 
představenstev a dozorčích rad) a minimální zájem na řešení konkrétních výrobně 
hospodářských problémů společnosti. 
 
Ad. 6. Příští jednání se připravuje na 9. a 10. 4. 1997 v oblasti činnosti podniku B.F.P. Lesy a 
statky T. Bati, se sídlem v Loučce u Valašského Meziříčí. Navržená témata jednání: 
- ekonomická problematika podniku LČR, 
- systém vnitropodnikového řízení podniku Lesy a statky T.Bati. 
 
Ad. 7. Exkurze se uskutečnila dne 1. 11. 1996 v oblasti činnosti divizí Litvínov a Klášterec, 
na trase: Cínovec, Nové Město, Fláje, Klíny, Nová Ves, Kalek, za doprovodu Ing. Grosse. 
Komise se seznámila s aktuálním stavem lesních porostů, lesnickými činnostmi a 
dosavadními výsledky při obnově, ochraně, zajišťování a výchově porostů Krušných hor. 



 
 
Zapsal: Ing. V. Kupčák, CSc. 


